
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS konaného dne 20.12.2006 od 10:30 
na Štefánikově hvězdárně v Praze:

Přítomni: Eva Marková, na část Jiří Grygar, Pavel Suchan, Tomáš Bezouška, Karel Mokrý, 
Lenka Soumarová

Omluven: Štěpán Kovář (poslal písemné podklady)

1)  Návrh rozpočtu na rok 2007. VV připomínkoval návrh rozpočtu pro rok 2007. Suchan 
zapracuje a připraví na příští jednání VV ČAS.

2) Členská databáze. Pracovní databázi předá ihned Bezouška, na web umístí Mokrý a zahájí 
zkušební období. Na webu nebudou uvedena rodná čísla. Ve zkušebním období do 31.3.2007 
bude databáze zpřístupněna složkám. Zprovoznění do sjezdu ČAS.

3) Astronomická olympiáda. VV ČAS vyslechl informace Výboru AO o průběhu 4. ročníku 
včetně rozšířené kategorie GH. VV doporučil finále u obou kategorií v červnovém termínu. 
V případné   časové   a   organizační   nedostatečnosti   organizátorů   mladší   kategorie   pomůže 
Výbor AO, další  schůzka všech organizátorů  4. ročníku AO se uskuteční  v únoru. Termín 
finále v Karlových Varech na MŠMT oznámí Suchan. Termíny finále AO zadat do kalendáře 
na www.astro.cz – Suchan.

4)  Sjezd   ČAS.   Termíny   sjezdu:   v pátek   13.4.   večer   zasedání   VV   ČAS,   sjezd   proběhne 
v sobotu a neděli 14.15.4.2007. Místo sjezdu: Hvězdárna Valašské Meziříčí. Zodpovědnou 
osobou   za  přípravu   sjezdu  byl   stanoven  Pavel  Suchan.  VV ČAS odsouhlasil   tento  klíč 
k určení počtu delegátů složek na sjezd: 1 delegát za každých započatých 19 kmenových 
členů. V úvahu se bere stav členské základny k 1.7.2006. Každý kolektivní člen může být 
reprezentován 1 delegátem bez ohledu na výši  členských příspěvků.  Tabulku připraví 
Mokrý, složkám rozešle Suchan. Program, jednací řád, volební řád a další dokumenty budou 
zveřejněny nejpozději  28.2.2007, do konference VV pošle předem k připomínkám Suchan. 
Jména delegátů (včetně adresy a kontaktů) od složek do 15.3.2007, a to kvůli požadavkům na 
ubytování. Pozvaní hosté: předseda RVS, předseda SAS, předseda SHaP, ředitel AsÚ, ředitel 
AÚ   SAV,   předseda   JČMF.   Na   programu   bude   změna   stanov   vyvolaná   přestěhováním 
sekretariátu ČAS v roce 2004 a změnou názvu vyvolanou zákonem, návrhy na změny stanov 
do 15.2. aby se mohly předjednat, bude zpracován formulovaný návrh do konference vedcas, 
kde   se   bude   diskutovat.   VV   vyzývá   k návrhům   kandidátů   do   VV   ČAS   a   sestavování 
kandidátů   do   týmů,   návrhy   posílejte   na  suchan@astro.cz.   Ke   sjezdu   bude   vytvořena 
samostatná webová stránka, kde budou vystaveny ke stažení potřebné dokumenty a informace 
(včetně  plánku města  apod.)     Mokrý.  Přijímají   se  také  návrhy na program (Dr.  Svoreň?, 
přítomnost   Dr.   Grygara   bude   známa   až   v   únoru).   Návrhy   na   čestné   členy   spolu   se 
zdůvodněním se zasílají Výkonnému výboru ČAS do 15.3.2007.

5) Kalendář k 90 letům ČAS. Požadavek do rozpočtu 25 000 Kč. VV doporučuje kombinaci 
historických fotografií se snímky z České astrofotografie měsíce. Hledáme spolupráci (prodej 
v síti knihkupectví, příp. financování) – uvažuje se o Nakladatelství Academia, Knihkupectví 
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Kanzelsberger,   NVA,   Žaket,   Astropis.   Hledají   se   sponzoři.   Úkol   bude   samostatně   řešit 
skupina pod vedením Štěpána Kováře.

6)  JENAM 2007  se letos koná v Jerevanu v Arménii ve dnech 20.25.8.2007 na téma Our 
nonstable Universe. Hotelová rezervace a definitivní registrace do 15.6.2007, předseda LOC 
a spolupředseda SOC je Dr. Areg Mickaelian (aregmick@apaven.am), registrační  poplatek 
pro členy EAS 200 Euro, pro nečleny 240 Euro, 
http   ://www.aras.am/JENAM2007/index.htm   .  ČAS má  možnost zástupci ČAS z prostředků 
Zahraničního odboru AV zaplatit cestu. Jednat s AsÚ AV ČR o spojeném financování cesty 
(úhradě poplatků a ubytování).

7) Cena Littera astronomica. Návrh správce ceny Petra Bartoše na změnu statutu ceny byl 
krátce   diskutován   se   závěrem,   že   bude   zaslán   do   konference   VV   (Suchan),   kde   bude 
připomínkován a poté elektronicky schválen.

8) Nušlova cena. VV ČAS pověřil správce ceny, aby navrhl změnu statutu ceny, která lépe 
zohlední problém více návrhů z různých oborů (s ohledem na jmenování odborníka v komisi).

9) Historická sekce. Dr. Hadrava oslovený předsedkyní ČAS nemá žádný ohlas ani nabídku 
od jím oslovených lidí. VV vyslechl informaci Dr. Grygara, který jednal s prof. Křížkem a Dr. 
Šolcovou, kteří  účast na vedení  Historické  sekce (skupiny) potvrdili.  V nejbližším jednání 
oslovit   Dr.   Šolcovou   se   zájmem   ustavit   ji   předsedkyní   (prof.   Křížek   místopředseda). 
Uvažovat o dalších lidech. Jednání vést i ve smyslu možné transformace sekce na odbornou 
skupinu.   90.   výročí   ČAS   –   základní   úkol   pro   Historickou   sekci   /   skupinu!   Suchan   ve 
spolupráci s Dr. Šolcovou a prof. Křížkem sezve širší skupinu možných spolupracovníků. Byl 
konstatován  nevyhovující   stav webu Historické   sekce.  Prof.  Křížek  je   schopen a ochoten 
chyby a neaktuálnosti označit, je třeba vyřešit webmastera a přístupová práva – Mokrý (ve 
spolupráci s Bartošem).

10) Moravskoslezská pobočka. Existuje naděje, že Pobočku Brno bude možné transformovat 
do   nově   vzniklé   Moravskoslezské   pobočky,   jejíž   vznik   připravují   Petr   Kubala   a   Rudolf 
Novák. VV ČAS tuto snahu maximálně podporuje.

11)  Sjezd Valašské astronomické společnosti. Za ČAS se zúčastnil Suchan. ČAS nabídla 
finanční pomoc a v případě ukončení činnosti VAS také individuální  členství v ČAS. Bylo 
také jednáno o možném vzniku Moravskoslezské pobočky.   

12) Vlašimská astronomická společnost. VV ČAS projednal kritickou připomínku Sdružení 
Sysifos k zaměření semináře Mezní otázky, který VAS pořádá (problém propagace astrologie 
a   kolektivního   členství).   Suchan   již   místopředsedkyni   Sysifa   odpověděl,   jednal   také 
opakovaně   se   zástupcem   VAS.   Bylo   rozhodnuto   sezvat   pracovní   konzultační   schůzku   a 
námitky  prodiskutovat.  Za  ČAS se  zúčastní  Grygar,  Suchan,  příp.   ještě  Marková.  Místo: 
sekretariát ČAS v Praze na Spořilově nebo místnost Učené společnosti v budově AV v Praze.

13)  Keplerův  dům.  Majitelka  Keplerova  domu zprostředkovaně   přes  Dr.  Sehnala  nabízí 
zdarma jednu místnost v nádvoří Keplerova domu pro vybudování expozice. Požaduje úhradu 
elektřiny. Otázka ostrahy a expozice. VV vyslovil souhlas se záměrem vybudovat díky ochotě 
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majitelky domu expozici,   je ale  třeba vyřešit  více věcí.  Jednání  na Magistrátu (ve smyslu 
financování) Suchan, informace Dr. Sehnalovi a majitelce Suchan, oslovení autorského týmu 
(Kovář,   manželé   Hadravovi?).  Poznámka   v průběhu   zápisu:   majitelka   domu   uvažovanou 
místnost   aktuálně   pronajala   na   2   roky,   řešení   tedy   může   být   připraveno   v dostatečném 
předstihu.

14) Mezinárodní heliofyzikální rok  (IHY 2007). ČAS je v národním organizačním výboru 
zastoupena třemi lidmi (Marková, Mokrý, Suchan). Server ČAS také hostí české stránky IHY 
2007. ČAS se bude organizačně  podílet  na slunečním semináři  pořádaném na podzim na 
hvězdárně ve Valašském Meziříčí.

15)   Rok   2009   bude   vyhlášen  Mezinárodním   rokem   astronomie  (IYA   2009),   zatím 
připravuje IAU. ČAS se se zájmem připojí podle svých možností.

16)  Evropská  noc  vědců  2006.  ČAS z poskytnutého  grantu  Evropské  komise  uspokojila 
všechny   finanční   požadavky   místních   organizátorů.   Všem   zúčastněným   děkujeme   za 
spolupráci.

17)  1.ledna  2007  vstupuje  v platnost   zákon,  který   ukládá   povinnost  občanských   sdružení 
přijmout   do   tří   let   změnu   stanov   tak,   aby   jejich  název   obsahoval   označení   „občanské 
sdružení“ nebo zkratku o.s.  (v našem případě Česká astronomická společnost, os.). Bude 
řešeno sjezdem. Zákonem byl také posunut termín pro povinnost vést podvojné účetnictví, a 
to až od 1.1.2008.

18) VV ČAS projednal a schválil vícepožadavek na dotaci pro Sluneční sekci ve výši 2 000 
Kč.

19) Došlo ke změně účetní ČAS. Svoji činnost ukončila Ludmila Linhartová, které děkujeme 
za spolupráci. Novou účetní se stala Hana Si Tayebová. Podmínky pro odměnu se nemění, 
účetní přísluší odměna 6 000 Kč za rok.

20)  Revize   účetnictví   ČAS   za   rok   2006  je   domluvena   s Revizní   komisí   na   7.2.2007. 
Zúčastní se Suchan.

21) Světelné znečištění. Mokrý připomněl stránky na astro.cz o světelném znečištění, které je 
třeba dopracovat a rozšířit. Google vyhledává na prvním místě stránku, která tvrdí, že světelné 
znečištění  neexistuje.  Upozornil   také  na diskuzi na astroforu.  Vznik mezirezortní  odborné 
skupiny – Suchan. 

22)  VV  projednal  návrh  porotců  ČAM  na  Cenu Jindřicha  Zemana  za  astrofotografii. 
Přiklonil se k dosavadnímu návrhu na udělování titulu Astrofotograf roku (na rozdíl od ceny 
může být udělen i vícekrát).  Cenu včetně plakety (medaile) pro výjimečné ocenění projednat 
po předložení návrhu statutu ceny.



23) Lunární ambasáda. Na diskuzi v elektronické konferenci vedení složek i od oslovených 
odborníků se sešlo mnoho reakcí a doporučení. Stanovisko ČAS (více méně humorně laděné) 
na www.astro.cz připraví Suchan.

24) Suchan informoval o požadavku / námětu skupiny věnující se kresbě planet o uchování 
archívu kreseb a  stránek na  www.astro.cz.  VV souhlasí,  může být  vytvořena  samostatná 
stránka   věnující   se   kreslení   planet.   Doc.   Pokorný   a   Ing.   Příhoda   jako   autoři   souhlasí 
s umístěním návodu na kreslení planet. O kontrolu obsahu stránek požádat Ing. Příhodu nebo 
Doc. Pokorného. 

25)   Na  www.astro.cz  doplněny  filmové   záznamy   přednášek   pro   veřejnost  v průběhu 
valného   shromáždění   IAU  (na   stránce  valného   shromáždění   IAU).  VV ČAS děkuje   Ing. 
Glosovi a Ing. Ratajovi za jejich nezištné pořízení!  

Příští jednání VV ČAS se uskuteční 22. nebo 23. ledna 2007  (kolem tiskové konference 
k IHY 2007) v Praze.

Zapsal: Pavel Suchan
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